
بیانللات رهبر معظم انقاب اسللامی در 
دیدار اعضای سللتاد کنگره گرامیداشللت 
شللهدای پیشللمرگان مسلللمان کُرد که 
در تاریللخ  1394/2/14 برگزار شللده بود، 
 صبح دیروز در این کنگره در شللهر سنندج 

منتشر شد.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دفتر رهبر 
معظم انقاب، رهبر معظم انقاب با اشللاره 
به طرح کنگره آمریکا در پوشش حمایت از 
اهل سنت عراق گفتند: آنها ضد هر چیزی 
هستند که نشانی از اسللام دارد و مسائلی 
نظیر مذهب و قومیت برای آنها بهانه ای برای 

اختاف اندازی است.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با 
تقدیر از گرامیداشت یاد شهیدان پیشمرگان 
مسلمان کُرد، به فداکاری و از جان گذشتگی 
این جوانان مؤمن و با اخاص اشللاره کردند 
و گفتنللد: پیشللمرگان مسلللمان کللرد با 
حضور در میدان، هم جللان خود را به  خطر 
می انداختند و هم گروهک های ضد انقاب 
آرامش خانواده های آنها را تهدید می کردند، 

 اما این جوانان شللجاع، حقاً و انصافاً امتحان بسیار 
خوبی دادند.

رهبر انقاب با اشللاره به ناکام ماندن سیاسللت 
دشمن در استفاده از عناصر »قومیت« و »مذهب« 
برای نا امن کردن منطقه کردسللتان و تبدیل این 
منطقه به نقطه  آسیب زننده به انقاب افزودند: در 

سللال های اول انقاب، ضد انقاب همه توان خود      
را به کار گرفت تا این منطقه را ناامن کند اما همت 
و دل مردم و علمای کُرد همراه با انقاب بود، و آنها 
حتی برخی از علمای کُرد را به شللهادت رساندند، 
که در آخرین مورد چند  سللال قبل، شللخصیت 
خالص و پاکللی همچون مرحوم شیخ الاسللام را 

شهید کردند.

حضرت آیللت الله خامنه ای در ادامه با اشللاره به 
این واقعیت که »دشمن آرام نمی نشیند و تا جایی 
که بتواند با اسللتفاده از ابزارهای فللراوان امنیتی، 
 تبلیغاتللی و مالی کلله در اختیار دارد، دشللمنی

 خواهد کرد« خاطرنشللان کردند: البتلله در ایران 
دشللمن از تحریکات قومیتللی در مللورد کُردها 
نمی تواند استفاده کند، اما به دنبال برانگیختن آتش 

تعصبات مذهبی و اختاف شللیعه و سنی 
علیه یکدیگر هسللتند و عده ای نیز از روی 

غفلت بازیچه و اسیر این نقشه ها می شوند.
رهبر انقاب با تأکید بر ضرورت هوشیاری 
عناصللر دلسللوز و عاقمنللد در مقابل این 
توطئه، افزودند: هم آن کسی که در کِسوَت 
طرفداری از تسللنن بنا به دشمنی و حمله 
کردن به شیعه می کند، درواقع عاقه ای به 
تسنن و اسللام ندارد و هم آن کسی که در 
شیعه محرّک آتش تعصب بر ضد اهل تسنن 

است، هیچ گونه انگیزه دینی ندارد.
ایشان با اشللاره به تجربه زیاد انگلیس در 
اختاف افکنی مذهبی میان شیعه و سنی و 
بهره برداری از آن، به یک واقعه جاری یعنی 
طرح کنگره آمریکا در پوشش حمایت از اهل 
سنت عراق اشاره و این سوال را مطرح کردند: 

آیا آنها واقعاً عاقه ای به اهل سنت دارند؟
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: آنها ضد 
هر چیزی هستند که نشانی از اسام دارد و 
برایشان نیز فرقی میان شیعه و سنی وجود 
ندارد، و مسائلی نظیر مذهب و قومیت برای 

آنها بهانه ای برای اختاف اندازی است.
رهبر انقاب با تأکید بللر این که باید این بهانه ها 
را از دست دشللمن گرفت، گفتند: انجام کارهای 
فرهنگی نظیللر همین گرامیداشللت شللهدای 
پیشللمرگان مسلللمان کُرد و همچنین توجه به 

مسائل مربوط به جوانان ضروری است.

گپروی خط خبر

 دشمن نمی تواند از تحریک قومیتی
 در مورد کرد های ایران استفاده کند

رهبر معظم انقلاب اسلامی: 

رئیس جمهوری با تاکید بر ظرفیت های فراوان 
برای ارتقای روابط تهران بوداپسللت، گفت: ایران 
و مجارسللتان می توانند پل ارتباطی خاورمیانه و 

اروپای مرکزی باشند.
بلله گللزارش پایللگاه اطاع رسللانی دولللت، 
حجت الاسام والمسلللمین حسللن روحانی روز 
گذشته در دیدار »پیتر سییارتو« وزیر امور خارجه 
و تجارت مجارسللتان، اظهار داشللت: ایران ثابت 
 کرده شفاف است و با اراده قوی در گفت وگو حاضر 
شده است. فعالیت ایران تحت نظر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است و فعالیت های هسته ای در مسیر 
صلح آمیز نیز ادامه خواهد یافت. رئیس جمهوری با 
بیان این که راه حل فشار و تحریم را محکوم کرده، 
آن را غیرقابل قبول و بی نتیجه می دانیم، ادامه داد: 
تاکنون پیشرفت های خوبی در مذاکرات هسته ای 
بین دوطرف به وجود آمده و اگر اراده جدی در طرف 
مقابل وجود داشته باشد، می توانیم در زمان تعیین 

شده به توافق نهایی برسیم.
روحانی در بخش دیگری از سخنانش به معضل 
افراطی گری و خشونت در دنیای امروز اشاره کرد و 
گفت: برای مبارزه با تروریسم باید همه کشورها قانع 
شوند که تروریسم به نفع کسی نیست. آنهایی که از 
گروه های تروریستی به عنوان ابزاری برای رسیدن 
به اهدافشان استفاده می کنند، اکنون باید بدانند این 
راه اشتباه است. زیرا در 1۵ الی 1۶ سال گذشته هر 
کشوری که گروهی تروریستی را تاسیس و تقویت 
کرد درنهایت همان گروه، گریبان خودش را گرفت. 

رئیس جمهللوری  بللا 
تاکید بللر این که جان 
انسللان ها و بی گناهان 
و  ملیللت  از  فراتللر 
مذهبللی  اعتقللادات 
اسللت، به تعبیر قرآن 
مجید در این خصوص 
که کشتن انسان بی گناه 
مساوی با کشتن همه 
انسان هاسللت، اشللاره 
و خاطرنشللان کرد: در 
مسللأله تروریسم همه 
کشللورها باید بلله این 
نقطه برسللند که جان 
انسللان ها، دارای ارزش 
و حرمت یکسان است. 
روحانللی افللزود: برای 

از بین بردن تروریسللم در کل جهان و منطقه باید 
همه کشورها دست به دسللت یکدیگر بدهند و با 
شناسایی ریشه های تروریسللم، آن را بخشکانند. 
در مقام عمللل نیز راهی جز هماهنگللی با دولت و 
مرکزیت یک کشللور برای ورود بلله صحنه کارزار 

علیه تروریسللم وجود 
نللدارد و مللا از فعالیت 
کشللورهای اروپایی و 
به ویژه مجارسللتان در 
این مسللیر اسللتقبال 

می کنیم.
رئیس جمهللوری در 
ادامه به موضوع یمن و 
تجاوز نظامی برخاف 
مقللررات بین المللللی 
به این کشللور اشللاره 
کللرد و گفللت: امللروز 
از  بی شللماری  عللده 
انسللان های بی گناه در 
یمللن خانلله و زندگی 
خود را از دست داده اند، 
مصیبت هللای فراوانی 
را به خاطر بمباران ها به دوش می کشللند و خسته 
و مجروح و درمانللده نیازمند کمک جامعه جهانی 
هستند. حمایت نوع دوستانه از این انسان ها اهمیت 
بسللزایی دارد و امیدواریم با همللکاری هم بتوانیم 
آتش جنگ در یمن را برای همیشه خاموش کنیم. 

روحانی به سابقه مناسبات دوسللتانه دو کشور در 
سده اخیر اشاره کرد و با تاکید بر وجود ظرفیت های 
فراوان برای توسعه مناسبات سیاسی، اقتصادی و 
فرهنگی، آمادگی جمهوری اسللامی ایران برای 
ارتقای همکاری های فی مابین در همه عرصه ها را 

یادآور شد.
رئیس جمهوری با بیان این کلله ایران در منطقه 
مهللم خاورمیانه، خلیج فللارس و دنیای اسللام و 
مجارسللتان در اروپای مرکزی و شرقی، دو کشور 
تاثیرگذار هستند، گفت: ظرفیت های موجود عاوه 
بر ارتقای روابط دو کشللور می توانللد این دو حوزه 
جغرافیایی را به یکدیگر نزدیک کند. ما همچنین 
خواهان افزایش تحقیقات دانشگاهی و گردشگری 
و بالا بردن سطح آشنایی دو ملت از یکدیگر هستیم. 
پیتر سییارتو، وزیر امور خارجه و تجارت مجارستان 
با اشللاره به تحولات منطقه مهم خاورمیانه و تاثیر 
آن بر کل اروپا، گفت: منافع مشللترکی میان ایران 
و کل اروپا وجود دارد و معتقدیم بدون حضور ایران 
هیچ راه حللل پایداری برای مشللکات خاورمیانه 
وجود ندارد. وی با ابراز نگرانی از فعالیت های گروه 
تروریسللتی داعش، افزود: بوداپست بر رایزنی های 
میان قومیت ها و مذاهب استقبال می کند و قدردان 
تاش های رئیس جمهوری ایران به خاطر تسهیل 
گفت وگوی بیللن ادیان اسللت. سللییارتو با اعام 
استقبال از آتش بس در یمن گفت: ما هیچ گاه با زبان 
ساح موافق نبوده ایم و خواستار راه حل صلح آمیز 

برای این منطقه هستیم.

رئیس جمهوری: 

فشار و تحریم بی نتیجه است
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عضو فراکسیون رهروان: 

یک یا دو تغییر در هیأت رئیسه مجلس 
خواهیم داشت

آخرین  ش�هروند| 
هیأت رئیسه  انتخابات 
مجلس نهم تا یک هفته 
دیگر برگزار می شللود. 
هرچند تاکنون به جز 
علی لاریجانی نماینده 
دیگری برای ریاسللت 

مجلس پیشقدم نشده است اما چنانکه  سال گذشته 
هم رخ داد ترکیب اعضای هیأت رئیسه می تواند به 
ضرر فراکسیون رهروان بیش از پیش تغییر کند. 
در آخرین انتخابات، این فراکسللیون اصولگرایان 
مجلس بود که توانسللت صندلی مهرداد بذرپاش 
را به صندلی علی لاریجانی نزدیک تر کند. هرچند 
محمد باقری بناب، نماینده مردم بناب در مجلس 
می گوید عملکرد بذرپاش آن قدر نامحسوس است 
که اصا نمی توان در مللورد آن نظری داد اما به هر 
حال  سال گذشته فراکسیون اصولگرایان ورود او به 
هیأت رئیسه را به مثابه موفقیت خود در شکست 
اکثریت فراکسللیون حامی علی لاریجانی تعبیر 
کردند. حسین طا نیز روز گذشته به ایسنا گفته 
است در جلسه امروز سه شنبه کمیسیون عمران 
درباره احتمال کاندیداتوری آقای لاریجانی به عنوان 
گزینه مشترک دو فراکسللیون اصولگرایان برای 
ریاست مجلس و ترکیب کلی هیأت رئیسه مجلس 
تصمیم گیری می شللود. بللا وجود آن کلله به نظر 
می رسد هر دو فراکسللیون مجلس درباره ریاست 
لاریجانی در آخرین سللال پارلمان نهم با یکدیگر 
توافق کرده اند، رقابت بر سللر جایگاه نواب رئیس 
همچنان ادامه دارد. باقری بناب در این باره می گوید 
حتی ممکن است باهنر هم در این دوره رأی نیاورد.

فک�ر می کنی�د ای�ن آخری�ن انتخاب�ات 
هیأت رئیسه مجلس نهم چه تغییراتی در بر 
خواهد داشت یا بهتر اس�ت بپرسم شما در 
فراکس�یون رهروان انتظار چه تغییراتی را 

دارید؟
به نظر من یکی دو تغییر در هیأت رئیسلله باید 
داشته باشیم البته به این موضوع هم بستگی دارد 
که رهروان ولایت چقدر می تواند منسللجم عمل 
کند.  سال گذشللته فراکسللیون رهروان ولایت با 
وجود این که فراکسللیون اکثریللت مجلس بود، 
شکست هایی را متحمل شللد البته فکر می کنم 
امسال همه به این نتیجه رسیده اند که باید در  سال 
آخر مجلس انسجام فراکسللیونی خود را به دست 

بیاوریم و شکست  سال گذشته را جبران کنیم.
این که بتوانید انس�جام فراکس�یون را به 

دست بیاورید به چه عواملی بستگی دارد؟
بیش از همه این رئیس فراکسللیون اسللت که 
می تواند نماینللدگان را در اعللام رأی نهایی برای 
انتخابات هیأت رئیسه متحد کند.  سال اول مجلس 
نهم ما اعضای فراکسللیون رهروان ولایت انسجام 
خوبی داشتیم و توانستیم در انتخابات هیأت رئیسه 
با قدرت ظاهر شللویم اما متاسللفانه در  سال سوم 
ناهماهنگی هایی در هیأت رئیسه شاهد بودیم که 
نتیجه آخرین انتخابات هیأت رئیسه است. رهروان 
 ولایت باید یللک تصمیم جدی دربللاره انتخابات 
پیش رو بگیرد وگرنه مجبور است نتیجه ای حتی 
بدتر از نتیجه ای که  سللال گذشته متحمل شد را 

بپذیرد.
س�ال گذش�ته مهرداد بذرپاش توانست 
در زمره افراد هیأت رئیس�ه قرار بگیرد. فکر 
می کنید انسجام فراکسیونی که از آن سخن 
گفتید می تواند صندلی که  سال گذشته او بر 

آن نشست را پس بگیرد؟
اول از همه باید مشخص کنم که آقای بذرپاش 
براسللاس حمایت جریان سیاسللی فراکسللیون 
اصولگرایان نبود که توانسللت وارد هیأت رئیسلله 
مجلس شود. او آن قدر با نمایندگان تماس گرفت 
و پیامک فرستاد تا نمایندگان نهایتا به او رأی دادند.

عملکرد او را در یک س�ال گذشته چگونه 
ارزیابی  می کنید؟

در واقللع عملکرد خاصی نداشللته که بخواهیم 
از آن ارزیابی داشللته باشللیم. از نمایندگان دعوت 
می کند بروند نطق کنند و بنشینند. در واقع آن قدر 
محسوس نبوده است فقط نام عضو هیأت رئیسه را 

یدک  می کشیده است.
عملکرد آق�ای ابوترابی ف�رد در جایگاه 
نایب رئی�س را چگونه ارزیاب�ی می کنید؟ 
به هرحال در مورد نطق ناتمام آقای مطهری 

انتقاداتی هم به ایشان وارد کرده اند.
به آقای ابوترابی فرد کاری نداشته باشید او سید 

است. نباید اذیتش کنیم.
تغییراتی که گفتید به دلیل ناهماهنگی 
در هیأت رئیسه باید انجام بگیرد، مربوط به 

کدام نمایندگان است؟ 
هم در نواب رئیس اسللت و هم دبیللران. نواب 
رئیس باید خود را با رئیس مجلس هماهنگ کنند، 
نه این که به لحاظ سیاسی خود را به او نزدیک کنند 
بلکه برای تقویت رئیس لازم اسللت که همکاری 
خود را بللا رئیس مجلس ارتقا دهنللد، حالا هنوز 
این گونه نیست. البته ممکن است بدتر هم بشود 
اما امیدواریم با اتخاذ همان انسجام فراکسیونی که 

پیش از این از آن سخن گفتم بهتر بشود.
فردی ک�ه می گویی�د در هیأت رئیس�ه 
مجلس هماهنگی چندانی با شخص رئیس 

ندارد، کیست؟
مشخصا از آقای باهنر اسم می برم. او باید کمی 
در رفتار سیاسی خودش تجدید نظر کند و یکی به 
نعل و یکی به میخ نزند. وگرنه به هرحال احتمال 
تغییر دادن و رأی نیاوردن او در این انتخابات هم 

وجود دارد. 

 طرح تفحص از سازمان زندان ها 
و بازداشتگاه ها به صحن علنی می رود

یکی از طراحان طرح تحقیق و تفحص از سازمان 
زندان ها و بازداشللتگاه های کشللور گفللت که این 
طرح به صحن علنی مجلس خواهد رفت. مجتبی 
رحماندوست در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به برخی 
اخبار مبنی بر منتفی شدن احتمالی طرح تحقیق و 
تفحص از سازمان زندان ها و بازداشتگاه های کشور 
گفت: صحبتی از منتفی شللدن این طرح نیسللت 
و قرار اسللت که این طللرح در صحن علنی مجلس 
مورد بررسللی قرار گیرد. وی ادامه داد: معتقدم باید 
بر هر دسللتگاه، نهاد یا فردی که در کشللور فعالیت 
می کند نظارتی وجود داشته باشد هر چند همه ما 
خدا را ناظر بر کارهای خود می دانیم. نماینده مردم 
تهران در مجلس ابراز داشللت: سللازمان زندان ها و 
بازداشتگاه های کشللور باید امکان نظارت پذیری و 
پاسخگویی پیدا کنند و از جانبی احساس کنند که 
مورد نظارت هسللتند و باید پاسخگو باشند البته ما 
هیچ کس را متهم نمی کنیم. به گفته وی، سازمان 
زندان ها باید سللازوکار و امکانات لازم برای نظارت 

دقیق بر همه بازداشتگاه های کشور داشته باشد.

مشاور رئیس جمهوری: 

دولت نگران استیضاح نیست
اکبر ترکان در گفت و گو با ایلنللا، با بیان این که از 
تغییرات احتمالی کابینه دولت یازدهم بی اطاعم، 
اظهار کللرد: از این پس توجه و تمرکز نمایندگان به 
سمت انتخابات دوره دهم مجلس است و تب و تاب 
و دوران استیضاح وزرا تمام شده است. ترکان با اشاره 
به طرح سوال از ربیعی، وزیر کار و استیضاح عباس 
آخوندی، وزیر راه و شهرسللازی گفت: اولین تعهد 
وزرای دولت یازدهم به انقاب اسللامی در پیشگاه 
الهی اسللت و بعد از آن نسبت به حق و حقوق مردم 

متعهد  هستند.
مشاور رئیس جمهوری تاکید کرد: اگر نمایندگان 
مجلس انتظاراتی دارند که در راستای حفظ حق و 
حقوق مردم است، حتما وزرا نسبت به آن پاسخگو 
هستند. اگر مطالباتی در همین راسللتا دارند، این 
مطالبات هم محترم است؛ اما تن دادن به مطالبات 
شخصی نمایندگان مجلس گناه بسیار بزرگی است؛ 
ولو بلغ ما بلغ )سللکوت یا تقیه حدی دارد.( ترکان 
تاکید کرد: آبروی آقای فرجی دانللا امروز در جامعه 
بیشللتر از زمان قبل از استیضاح است و قطعا اعتبار 
اجتماعی فرجی دانا پس از اسللتیضاح کم نشد که 

هیچ، قطعا زیاد هم شد.
مشللاور رئیس جمهوری اظهار کللرد: وزرای ما و 
دولت نگران استیضاح نیسللتند و همواره به دنبال 
این بوده اند که خداوند از آنها راضی باشللد؛ اگر هم 

استیضاح شوند مهم نیست.

جزییات برکناری فرماندار جهرم
حسینعلی امیری، قائم مقام وزیر کشللور درباره 
جزییات برکناری فرماندار جهرم گفت: توضیح در 
مورد این مسأله را به استاندار فارس محول کردم؛ تنها 
این مطلب را می گویم که در تماسللی که با استاندار 
فارس و معاون سیاسی اسللتانداری فارس داشتم، 
ماجرا را پرسللیدم و به من گفته شد پیگیری هایی 
از طرف نماینده جهرم شده اما توضیحات تکمیلی 
 را بهتر اسللت شللخص اسللتاندار فارس در این باره 

ارایه دهد.
سید محمد احمدی، استاندار فارس در گفت وگو 
با ایلنا، با تاکید بر این کلله در این موضوع هیچ کس 
عزل یا برکنار نشده، گفت: مسأله فرمانداری جهرم 
هیچ ارتباطی به موضوع حمله به مطهری ندارد. وی 
در پاسخ به این که نماینده مردم جهرم در مجلس، 
چقدر برای برکناری فرماندار این شهر به استانداری 
فشار آورده، گفت: مگر نمایندگان بیکار هستند که 
به دنبال برکناری فرمانداران باشند. البته در این که 
نماینده جهرم با آقای رضایی اختاف سلیقه داشت، 
شکی نیست؛ شاید هم همین موضوع یکی از موارد 
و علل این اتفاق باشللد. معتقدیم در یک اسللتان و 
شهرسللتان همه نیرو ها باید بللا یکدیگر هماهنگ 
باشللند. اسللتاندار فارس با تاکید مجللدد بر این که 
نماینده جهللرم با وجود دوسللتی با فرمانللدار  با  او 
اختاف دیدگاه داشت گفت: از این قبیل موارد بسیار 
داشتیم اما هیچ یک برای ما حاشیه ای ایجاد نکردند، 
بنابراین نباید از این ماجرا یک جریان درست کنیم. 
وی در توضیح وضع فرماندار جهرم با اشاره به این که 
وزارت کشللور مرجع صدور حکم فرمانداران است، 
گفت: ما آقللای رضایی را به عنللوان فرماندار جهرم 
پیشنهاد دادیم، اما وزارت کشللور حکم او را برای ما 
ارسال نکرد  لذا آقای صحراییان را به عنوان فرماندار 
جهرم به وزارت کشللور معرفی کردیللم که حکم او 
نیز مورد تایید وزارت کشور قرار گرفت برای همین 

مراسم تودیع و معارفه فرماندار جهرم برگزار شد.

توافقات 2 فراکسیون اصولگرای مجلس 
برای انتخابات هیأت رئیسه

اسللماعیل جلیلی، نماینده مسجدسلللیمان 
در مجلللس شللورای اسللامی در گفت وگللو با 
فارس گفت: تاکنون 2 فراکسللیون اصولگرایان و 
اصولگرایان رهروان ولایت مجلس برای نامزدی 
علی لاریجانی در انتخابات هیأت رئیسه در  سال 
پایانی مجلس به اشتراک نظر رسیده اند. وی ادامه 
داد: درباره سللایر اعضای هیأت رئیسلله این گونه 
نیست و هر یک از 2 فراکسیون لیست مستقلی 
از نامزدهای خللود را ارایه خواهند کرد. انتخابات 
هیأت رئیسلله مجلس طبق روال هر  سال هفتم 
خرداد برگزار می شللود که به دنبللال آن رئیس و 
اعضای هیأت رئیسه کمیسللیون ها نیز بار دیگر 

انتخاب  می شوند.

گروه سیاس�ی| حرکللت اصاح طلبللان به 
سللمت شللورای هماهنگی جبهه اصاحات به 
نظر اسللتراتژی تازه اصاح طلبان برای انتخابات 
آتی مجلس شللورای اسامی اسللت. استراتژی 
که فارغ از نقد و ایراد از سللوی گروه های مختلف 
اصاح طلبان نیست. انتقاداتی که بیشتر با هدف 
کم شللدن فاصله بدنه نیروهللای اصاح طلب با 
رئوس این جبهه اسللت. کما این که چندی پیش 
برخللی از اعضای حللزب اعتماد ملللی در همین 
راسللتا انتقاداتی مطرح کردند کلله محور اصلی 
آن هم تصمیم گیری گروهی برای کل مجموعه 
اصاح طلبان بود. این درحالی اسللت که به قول 
حسللین مرعشللی، عضو حزب کارگزاران، تمام 
سللعی شللورای هماهنگی، شللورای راهبردی و 
شورای مشورتی و شخصیت های اصاح طلب این 
اسللت که چالش های درون جبهه ای را مدیریت 
کنند. با این حال به نظر می رسد که اصاح طلبان 
باوجود هر گونه نقد و انتقادی سعی در جمع شدن 
زیر یک پرچم برای ارایه لیستی واحد در انتخابات 
مجلللس دارنللد. کما این کلله محسللن رهامی، 
دبیر کمیته انتخابات شللورای هماهنگی جبهه 
اصاحات روز گذشللته طی اظهارنظری به ایسنا 
در پاسللخی تلویحی به منتقدان گفت که تاش 
می کنیم شورای مشللورتی را به جبهه اصاحات 

نزدیک  کنیم. 
شورای هماهنگی، مشورتی و راهبردی 

اصلاح طلبان
اکنون اصاح طلبان 3 محوریللت اصلی دارند. 
یکی از این محورها شورای راهبردی اصاح طلبان 
است که ریاسللت آن را موسوی لاری، وزیر کشور 
دولت اصاحللات، برعهللده دارد و اخیللرا نیز از 
سللوی برخی اصاح طلبان در تیررس انتقادات 
قرار گرفته اسللت. البته رهامی دربللاره فعالیت 

موسوی لاری به ایسنا گفت که آقای موسوی لاری 
که مسللئول کمیته راهبردی شللورای مشورتی 
هستند در مصاحبه های خود گفته اند که دنبال 
کار حزبی و تشکیاتی نیسللتند و نمی خواهند 
جای احللزاب را بگیرند ما اگر بللا همین رویکرد 
حرکت کنیللم، انسللجام اصاح طلبان بیشللتر 
می شللود. درعین حال رهامی تاکید کرد: رئیس 
دولت اصاحات معتقد است شللورای مشورتی 
نباید موجب تضعیف احزاب شود. من هم معتقدم 
 در ادامه ایللن مسللیر تعللارض آن چنانی پیش 
نخواهللد آمد. ما جلسللات مسللتمری بللا آقای 
موسللوی لاری داریم تا مشکات احتمالی را حل 
کنیم. البته من معتقدم عنوان شورای راهبردی 
اصطاح درسللتی نیست زیرا شللورای مشورتی 
یک کمیته راهبللردی دارد کلله در آن جا درباره  
سیاست های راهبردی اصاح طلبان و چگونگی 
وحدت میان آنها تصمیم گیری می شللود. سپس 
تصمیمللات از این کمیته به شللورای مشللورتی 

ارسال می شود. 
اما شللورای هماهنگی جبهلله اصاحات یکی 
از محورهای اصلی اصاح طلبان اسللت. محوری 
که سللابقه فعالیت پررنگ تری نسللبت به شورای 
مشللورتی و راهبللردی دارد و از مجموعه احزاب 
اصاح طلبی تشللکیل شللده که از وزارت کشللور 
رسللما پروانه فعالیت داشللته اند. در سللوی دیگر 
شللورای مشللورتی اصاح طلبان قرار دارد که در 
انتخابات  سللال92 به اصاح طلبان بسللیار کمک 
کرد و موجب انسجام اصاح طلبان و کناره گیری 
محمدرضا عارف به نفع حسللن روحانی شد. این 
شورا مجموعه ای از نیروهای اصاح طلبی است که 
به عنوان اشخاص حقیقی فعالیت می کنند. درواقع 
در شورای مشللورتی تعدادی از دبیران کل احزاب 
حضور دارند اما آنها به عنوان یک شخص حقیقی در 

این شورا حضور یافته و این نوع شورا نقش اتاق فکر 
و مشللورت و همفکری اصاح طلبان را دارد. با این 
توضیح محسن رهامی معتقد است که باید شورای 
هماهنگی و مشورتی اصاح طلبان را از هم تفکیک 
کرد. درواقع یک شورا متشکل از مشاوران رئیس 
دولت اصاحللات و دیگری احللزاب اصاح طلب 
داشت، چراکه اگر بخواهند در کار همدیگر دخالت 
کنند ممکن است نوعی تعارض ایجاد شود. البته 
عبدالله ناصری، در گفت وگو با »شللهروند« نظری 
متفاوت از رهامی دارد. او معتقد است که به برخی 
تعارض ها نیللاز اسللت و تصمیمللات را می تواند 
پخته تر و جامع تر کنللد. در عین حال هم تفکیک 
دو شورایی که کاما با هم ارتباط و نزدیکی از نظر 
عملکرد و نوع کار دارند، درسللت نیست. هرچند 
اختاف نظرهللا در جبهه اصاح طلبللان حداقلی 
است اما همین مسأله بسیار به تصمیم گیری های 
نهایی کمک می کند. او درعین حال به »شهروند« 
گفت که اصاح طلبان در بالاترین سللطح تعامل 
با یکدیگر هستند و اصا شللکاف یا اختافی بین 
آنها نیسللت که ما بگوییم باید شورای مشورتی را 
به جبهه اصاحات نزدیک  کنیم. اصاح طلبان در 
کمیته ها و گروه های خود به صورت تفکیک شده 
مسللئولیت های خود را انجام می دهند و درنهایت 
حتی اگر نظر مخالفی هم باشد، تاش می کنند تا 
هماهنگی ایجاد شود و تاکنون هم هیچ گونه دوری 
نبوده است و اکثر اعضای شورای هماهنگی، عضو 

شورای مشورتی اصاح طلبان هستند. 
ناصری معتقد است که تا انتخابات زمان زیادی 
باقی است و به نظر می رسللد که اصاح طلبان با 
توجه بلله فعالیت هللای اخیر اصولگرایللان برای 
انتخابات، از مسللائل اختافللی و حداقلی پرهیز 
کنند، کما این که تاکنون هللم کرده اند. بنابراین 
یکی از استراتژی های اصاح طلبان تعامل و پرهیز 

از طرح موارد اختافی برای رسللیدن به اجماعی 
عمومی است. 

همچنین محسن رهامی از جلساتی با جریان 
منسوب به عارف، روحانی،  هاشمی و ناطق نوری 
خبر داد و هدف ایللن دیدارهللا را نزدیک کردن 
نظللرات احللزاب اصاح طلب با نظرات شللورای 

مشورتی دانست.
 او گفت کلله تاش خود را می کنیللم تا خود را 
به مجموعه دکتر عارف و دولت و احزاب مستقل 
نزدیللک کنیم. مهللم این اسللت کلله خروجی 
جریان های اصاحات مستقل و میانه رو و معتدل 
یک لیسللت واحدی در انتخابات باشللد. رهامی 
همچنین درباره نحوه هماهنگی میان شللورای 
مشللورتی و هماهنگی در جبهلله اصاحات هم 
گفت: هنگامللی که کمیتلله انتخابات شللورای 
هماهنگی اصاحات به راه افتاد مللن نزد آقایان  
هاشللمی و خاتمی رفتم و به آنها گفتم که در این 
کمیته نمایندگانی داشللته باشند. آقای  هاشمی 
نماینده ای نفرسللتاد اما ما گزارش ها را به صورت 
هفته ای به ایشللان می دادیم. امللا آقای خاتمی 
نمایندگانللی ازجمللله دکتر نجفللی، معصومه 
ابتکار، احمد مسللجدجامعی، مرتضللی مبلغ و 
آذر منصوری را بلله کمیته انتخابات فرسللتاد و 
بدین وسللیله میان شورای مشللورتی و شورای 
هماهنگی جبهه اصاحللات هماهنگی به وجود 
آمد. در مجموع اما باید منتظر مانللد و دید که با 
توجه به تحرک های اخیر جبهه اصولگرایی برای 
جمع شللدن زیر یک پرچم و ارایه لیستی واحد، 
اصاح طلبان چه اسللتراتژی را در پیش خواهند 
گرفت، چراکه اصولگرایان این روزها سلسللله وار 
مجموعه دیدارهایی را با سران اصولگرا داشته اند 
و به نظر می رسللد که تحرکات انتخاباتی شان را 

جدی تر از گذشته ادامه می دهند. 

دبیر کمیته انتخابات شورای هماهنگی جبهه اصلاحات خبر داد: 

تلاش جریان اصلاحات برای نزدیکی شورای مشورتی به بدنه اصلاحات
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